

تعليمات: المطلوب من المشارك دراسة وفهم الفقرتين في ظلال القرآن والقرآن علم وعمل حيث سيتم تقييمه شفهيًا فقط بعد تسميع السورة الكريمة بأي لغة يختارها المشارك

ملاحظة: فقرة الجو العام للسورة للفهم العام ولن يتم التقييم فيها.

الجو العام للسورة:

سورة الملك هي السورة التي الفاتحة للجزء التاسع والعشرون وسمى الجزء بها (جزء تبارك) وهي السورة رقم 67 وعدد آياتها 30 آية. هذه السورة تحكي أن الملك لله وحده في الدنيا والآخرة، فهو الذي خلق الأرض والسماء، وهو الذي سخر الطير وزين الأفلاك وهو الذي قدر الأرزاق وأنعمنا بالسمع والعقل والأبصار، فإذا كان لنا حاجة فإن الله ملك الملك وحده القادر على قضائها وهو وحده المستحق للعبادة.

ذكر أهل العلم لهذه السورة العظيمة ثمانية أسماء وهي (تبارك الذي بيده الملك) وذلك أخذاً من حديث رواه الترمذي أن النبي صلى الله عليه وسلم قال: سورة من القرآن ثلاثون آية شفعت لرجل حتى غفر له، وهي: تبارك الذي بيده الملك. وسميت أيضاً (الملك) وهو الإسم الشائع في كتب التفسير والسنة والمصاحف، وبه عنوانها البخاري في كتاب التفسير. وسميت أيضاً بـ (المانعة) كما كان الصحابة يسمونها على عهد رسول الله صلى الله عليه وسلم. وسميت أيضاً بـ (تبارك الملك) وبـ (المنجية) وبـ (الواقية) وأخير بـ (المانعة) بصيغة المبالغة.

في ظلال الآيات:

(وَأَسِرُّوا قَوْلَكُمْ أَوِ اجْهَرُوا بِهِ ۗ إِنَّهُ عَلِيمٌ بِذَاتِ الصُّدُورِ)
[الملك:13]

المسلم يؤمن بأن الله مطلع على كل ما يقوله أمام الناس أو خفية عنهم وهو مطلع على كل ما يدور في نفسه ويفكر فيه وعليه فالمسلم يحرص على ألا يقول إلا ما يرضي الله لأنه من يملك الثواب على الكلمة الحسنة والعقاب على السيء منها.

(أَلَا يَعْلَمُ مَنْ خَلَقَ وَهُوَ اللَّطِيفُ الْخَبِيرُ) [الملك:14]

هذه الآية ترد بها على من يبرر وضع تشريعات مخالفة لأحكام الله تعالى من باب مراعاة الحاجات الإنسانية والتخفيف عن الناس. ففي الآية برهان على أن الله تعالى يعلم كل شيء، لأن الخالق يعلم مخلوقاته، يعلم السر وما هو أخفى من السر! وهو اللطيف بعباده، الخبير بأمورهم، لا يخفى عليه منها شيء.

(أَمَّنْ هَذَا الَّذِي يَرْزُقُكُمْ إِنْ أَمْسَكَ رِزْقَهُ ۗ بَلْ لَجُّوا فِي عُتُوٍّ وَنُفُورٍ) [الملك:21]

المسلم يعتقد أن الرزق من عند الله وحده وأنه لا أحد يمكن أن يمنع رزقاً أهده الله لك، ولكن الرزق من الله لا يكون دائماً مالا وإنما يرزقك الله أحياناً جمالاً أو صحة وعافية أو سعادة محبة من الناس أو غير ذلك مما تسعد به.

القرآن.. علم وعمل:

- احرص على قول الصدق حتى ولو كان ذلك يغضب بعض الناس لأن الله مطلع على ما فعلت وعنده الثواب على ما أحسنت في الدنيا والآخرة كما هو الذي يحميني من شر الناس وشر الشيطان وشر نفسي.
- حافظ على قراءة سورة الملك كل ليلة قبل النوم فهي المانعة لعذاب القبر والمنجية لصاحبها.
- داوم على تلاوة سورة الملك فهي تجادل عن صاحبها يوم القيامة لتدخله إلى جنان النعيم، وتبعد عنه عذاب جهنم.
- تدبر وتفكر في معانيها في شافعة لصاحبها حتى يغفر له يوم القيامة.
- يفضل حفظ السورة ليسهل قراءتها قبل النوم وتقوى علاقتك معها بمرور كل ليلة.
- ثبت إيمانك بما جاء فيها من أخبار، وعبر، وحكم، والتصديق بهذه الأخبار.

Instructions: The contestant is required to know and understand the two paragraphs In The Shade of the Verses, and the Qur'an is knowledge and action. Contestants can choose the language to which they will be orally tested.

Note: The Big Idea of the surah is for general understanding and will not be evaluated.

The Big Idea:

Surah Al-Mulk is the surah that opens the 29th chapter. It is Surah No. 67, and the number of its verses is 30. This Surah illustrates that the kingdom belongs to God alone in this world and the hereafter, for He is the one who created the earth and the sky, and it is He who subjugated the birds and beautified the heavens, and He is the one who estimated the livelihoods and endowed us with hearing, reason and sight, so if we have a need, then God is the King of the kingdom alone who is able to fulfill it and He alone is worthy of worship. The people of knowledge mentioned eight names for this great Surah.

In the Shade of the Verses:

(Whether you keep your words secret, or declare them—He is Aware of the inner thoughts.) (Al-Mulk:13)

A Muslim believes that Allah (swt) not only knows what we say to other people, but what we say within ourselves and what thoughts come to our minds. That is why it is important that we only say what pleases Allah and stay away from anything that He does not like. We need to be conscious that Allah hears what we say and what we think. For it is Allah (swt) who rewards for the good words we utter and punishes for the bad.

(Would He not know, He Who created? He is the Refined, the Expert.) (Al-Mulk:14)

In the verse, there is proof that God Almighty knows everything, because the Creator knows His creatures, He knows the secret and what is hidden from the secret! And He is the Gentle to His servants, the All-Aware of their affairs, nothing of which is hidden from Him.

(Or who is this that will provide for you, if He withholds His provision? Yet they persist in defiance and aversion.) (Al-Mulk:21)

Allah alone is the Sustainer and the Provider. He grants us rizq (provision) from Him and no one in the world can stop it from reaching us if it is willed by Allah. Often, we think that these provisions come only in the form of money and material wealth but also comes in many ways.

Surat Al-Mulk:

Demonstrating the fullness of God's kingdom and power; A message to fear him, and a warning of his punishment

Qur'an...Knowledge & Action:

- Be careful to tell the truth even if it angers some people, because God is aware of what I did, and He has the reward for what I did well in this world and the Hereafter.
- Keep reading Surat Al-Mulk every night before going to sleep, as it prevents the torment of the grave and saves its owner.
- Persist in reciting Surat Al-Mulk, as it will argue on behalf of its owner on the Day of Resurrection, to enter him into the gardens of bliss, and keep him away from the torment of Hell.
- Ponder and think about its meanings.. as it intercedes for its owner so that he will be forgiven on the Day of Resurrection.
- It is preferable to memorize the surah so that it is easy to read before going to sleep.
- Affirm your belief by the news, lessons, and rulings contained.